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 Emlékeztető 
 

Esemény: Vízgyűjtő-gazdálkodási tervezés területi vitafóruma a 3-2 Rinya-
mente alegységen 

Dátum: 2009. július 8. 10:00 

Helyszín: Azúr Vendéglő és Panzió 
 8840 Csurgó Széchenyi tér 17. 

Facilitátor: Henn Péter 

Emlékeztető készítő: Csepregi Ilona 

Előadók: Henn Péter (Öko Zrt.), Márk László (Dél-Dunántúli 
Környezetvédelmi és Vízügyi Igazgatóság) 

Résztvevők: Ld. jelenléti ív (26 fő) 

Napirend: 9:30 – 10:00 Regisztráció (Az érkezőket kávé, üdítő várja) 
10:00 – 10:05 Megnyitó  
10:05 – 10:15 A Víz Keretirányelv és a társadalmi részvétel a 
vízgyűjtő-gazdálkodási tervezésben  
Előadó:   Henn Péter (Öko Zrt. vezette konzorcium) 
10:15 – 10:45 Javaslat a jelentős vízgazdálkodási problémákat 
megoldó intézkedésekre Rinya-mente vízgyűjtő-gazdálkodási 
tervezési alegységen  
Előadó: Márk László (Dél-Dunántúli Környezetvédelmi és Vízügyi 
Igazgatóság) 
10:45 – 11:40 A bemutatott intézkedési javaslatok megvitatása 
Párbeszéd, vita a résztvevők és szakértők bevonásával 
(vélemények, kérdések és válaszok) 
Szakértők: A Dél-dunántúli Környezetvédelmi és Vízügyi 
Igazgatóság, a Dél-dunántúli 
Környezetvédelmi,Természetvédelmi és Vízügyi Felügyelőség, a 
Duna-Dráva  Nemzeti Park Igazgatóság,  valamint az  Öko Zrt. 
vezette konzorcium szakemberei  
11:40 – 12:00 Kávészünet 
12:00 – 12:50 A bemutatott intézkedési javaslatok megvitatása 
(folytatás) 
Párbeszéd, vita a résztvevők és szakértők bevonásával  
12:50 – 13:00 Összefoglalás, a fórum zárása 

 
 
Az előadások után elhangzott hozzászólások, kérdések és válaszok összesítése időrendben: 
 
 
 
Toldi Miklós 
elnök 
Dráva Szövetség 

Több rövid megjegyzéssel indította a hozzászólásokat: 
Le kellene írni konkrétan és pontosan, hogy mi az a jó állapot, 
ami felé tartani akarunk a tervezés során. 
A térségben magas a természetvédelmi oltalom alatt álló 
területek aránya. Ezek a természeti értékek nagy gazdasági 
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potenciált is magukban rejtenek. Fontos, hogy ez a potenciál 
megmaradjon, azonban a tervben ezzel kevésbé foglalkoznak, 
nem elég kidolgozottak az intézkedések. 
Az állóvizek problémájára rátérve elmondta, hogy mivel 
Horvátország autópályát akar építeni ezért jelentősen fellendült a 
kavicsbányászat. Négy-öt olyan helyről is van tudomása, ahol új 
kavicsbányát akarnak nyitni. Ezzel a tevékenységgel azonban 
együtt jár, hogy új vízfelületek alakulnak ki, aminek 
következtében nem csak lokálisan fog csökkenni a talajvíz 
szintje. 

Márk László 
VKI koordinátor 
Dél-Dunántúli 
Környezetvédelmi és 
Vízügyi Igazgatóság 

Reagálva Toldi Miklós felvetésére elmondta, hogy a tervben 
szereplő jó ökológiai állapotot tudományos alapon határozták 
meg. A munka során referencia-állapotokat kerestek a különböző 
víztest-típusokhoz. Ahol nem találtak, ott irodalmi adatok alapján 
határozták meg. A baj csak az, hogy sajnos elég kevés ilyen 
referenciahely van. 

Toldi Miklós 
elnök 
Dráva Szövetség 

Azonban a víztestekre nincs leírva a jó ökológiai állapot. Írjuk le, 
hogy például a Dráva esetében ez mit jelentene! 

Márk László 
VKI koordinátor 
Dél-Dunántúli 
Környezetvédelmi és 
Vízügyi Igazgatóság 

A terv valóban nem az egyes víztestek szintjén határozza meg a 
jó ökológiai állapotot, hanem a víztest-típusokhoz rendeli azt 
hozzá. Ezek alapján kell meghatározni az intézkedéseket. 
A védett területekkel kapcsolatban még hozzá tette, hogy ezen a 
fronton nincs nagy baj, mivel ez a kérdéskör nagy prioritást 
kapott, ugyanis nincs lehetőség a derogációra. A továbbiakban 
fokozottabb párbeszédre lesz szükség a Nemzeti Park 
Igazgatóság munkatársaival. 
Ami a bányatavakat illeti kifejtette, hogy nyilvánvalóan óvatosan 
kell bánni velük, hiszen a meglétük mindenképpen valamiféle 
vízhasználatot jelent, ami terhelésként jelenik meg ezeknél az 
egyébként is szennyezésre érzékeny vizeknél. A 
bányanyitásoknál figyelembe kell venni a Víz Keretirányelvben 
megfogalmazottakat, és ezek ellenére csak akkor létesíthető 
bánya, ha azt nagyfokú elemi társadalmi igények indokolják. 

Gacsályi Márta 
Pécsi Bányakapitányság 

A bányanyitásokhoz a jogszabályi előírásoknak megfelelően 
minden esetben hatásvizsgálatot kell végezni és ennek során a 
különböző szakhatóságok is, elmondják az álláspontjaikat.  

Toldi Miklós 
elnök 
Dráva Szövetség 

Az iménti gondolathoz hozzáteszi, hogy azért ne legyünk naivak: 
a törvények betartása nem minden esetben valósul meg. 

Maczinkó László 
Somogy Megyei 
Mezőgazdasági 
Szakigazgatási Hivatal 
Erdészeti Igazgatóság 

A költségmegtérülés elvével kapcsolatban felmerül a kérdés, 
hogy miért van rá szükség? Kiszámolták-e, hogy egyáltalán 
megtérülnek-e a beavatkozások? 

Márk László 
VKI koordinátor 
Dél-Dunántúli 
Környezetvédelmi és 
Vízügyi Igazgatóság 

A költségmegtérülés elvére szükség van, hiszen az embereket az 
ösztönzi, ha valamit reális áron megkaphatnak. Nyilvánvaló, hogy 
ez egy kényes kérdés. Azt sem szabad elfelejteni, hogy ez egy 
környezetvédelmet is támogató alapelv. 

Maczinkó László 
Somogy Megyei 
Mezőgazdasági 
Szakigazgatási Hivatal 

Azonban nem biztos, hogy összeegyeztethető a 
környezetvédelem és a pénz. 
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Erdészeti Igazgatóság 
Márk László 
VKI koordinátor 
Dél-Dunántúli 
Környezetvédelmi és 
Vízügyi Igazgatóság 

De annyiból biztosan, hogy ha drágább lesz valami, akkor az 
emberek jobban odafigyelnek rá. 

Maczinkó László 
Somogy Megyei 
Mezőgazdasági 
Szakigazgatási Hivatal 
Erdészeti Igazgatóság 

Viszont kérdés, hogy az emberek meg tudják-e fizetni a felmerülő 
költségeket. Nem biztos, hogy ez rentábilis az emberiségre 
nézve. 

Márk László 
VKI koordinátor 
Dél-Dunántúli 
Környezetvédelmi és 
Vízügyi Igazgatóság 

Nyilvánvaló, ha például az ivóvízellátás nagyon költségessé válik, 
akkor az állam be fog avatkozni a folyamatokba. 

Toldi Miklós 
elnök 
Dráva Szövetség 

Az emberek mindent pénzben mérnek és akarnak mérni, de 
vannak olyan dolgok is, amik pénzben nem mérhetők. 

Márk László 
VKI koordinátor 
Dél-Dunántúli 
Környezetvédelmi és 
Vízügyi Igazgatóság 

Bonyolult szabályok vannak a természeti értékek számítására. 
Ha össze akarunk hasonlítani különböző dolgokat, akkor egy 
közös rendszert kell kialakítanunk hozzá és a pénzben mért érték 
éppen ilyen. 

Bokor Károly 
elnök 
Horgász Egyesületek 
Baranya Megyei 
Szövetsége 

A Horgász Egyesületek Szövetsége egy nagy társadalmi 
szervezet, ahol szinte kivétel nélkül mindenkit érzékenyen 
érintenek a vizes problémák. 
A folyók szabályozása miatt sok vizes élőhely tűnik el, ezekkel 
együtt pedig a fajok is. A folyók betegek a levágott mellékágak 
nélkül. 
A felszíni vizek szervesanyag-terhelése is igen jelentős, nem 
csak Budapesttől délre a Duna, hanem például a Dráva is, 
gondoljunk csak arra, mikor a paradicsom feldolgozás 
időszakában Babócsánál szinte piros volt a víz. Ezek a típusú 
szennyezések nagyon veszélyesek, elsősorban a vizes 
élőhelyekre nézve, ezért fokozott figyelemre van szükség. 

László Zsuzsanna 
Rinya-Dombó menti 
Vízitársulat 

Nehezményezi, hogy a vízgyűjtő-gazdálkodási tervezésből a 
társulások kimaradtak.  
Úgy gondolja, hogy a belvízzel kapcsolatos problémákat a 
vízitársulatoknak kell megoldaniuk a helyiek bevonásával. 

Márk László 
VKI koordinátor 
Dél-Dunántúli 
Környezetvédelmi és 
Vízügyi Igazgatóság 

László Zsuzsanna felvetésére reagálva elmondta, hogy a 
vízitársulatok tudtak a tervezésről, ő maga személy szerint 
beszélt is erről a hölgy felettesével. Tehát mindenkinek megvolt a 
lehetősége arra, hogy bekapcsolódjanak a folyamatba. 
A belvízzel kapcsolatban kiemelte, hogy fontos meghatározni, 
hogy a társulásoknak milyen szerep jutna a probléma orvoslása 
kapcsán. Kiemelkedő szempont, hogy a vizek ne legyenek 
szennyezettek, különösen jelentős ez a belterületi csapadékvizek 
elvezetésénél. 

Schubert József 
műszaki 
igazgatóhelyettes 
Dél-Dunántúli 

A tervezés folyamata a KEOP keretében zajlik. Erre pályázott a 
vízügyi ágazat, egy vállalkozói konzorcium pedig elvégzi a 
tervezést. Ebbe valóban jó lett volna minél korábban bevonni a 
társulatokat. Amikor az Új Magyarország Fejlesztési Tervet 
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Környezetvédelmi és 
Vízügyi Igazgatóság 

kitalálták, akkor még a KEOP -ból lehetett pályázni, ma már a 
ROP -ból. Ezeknél meg vannak határozva, hogy kik azok, akik 
pályázhatnak a pénzekért. A KEOP -ban nincs lehetőség, hogy 
pályázzunk a Drávára, a ROP -ban lenne ugyan, de ott már 
leosztották a pénzeket. 

Maczinkó László 
Somogy Megyei 
Mezőgazdasági 
Szakigazgatási Hivatal 
Erdészeti Igazgatóság 

Volt-e valamilyen globális felmérés a vízkészletet illetően? 
Tudjuk-e, hogy mi az amiből kiindulunk? Mennyi víz van a 
felszínen és a felszín alatt, mennyi az output és mennyi az input? 
Mivel a mennyiség nagyban meghatározza a minőséget, ezért ez 
egy olyan fontos adat, amire a tervezés során építeni kéne. 

Márk László 
VKI koordinátor 
Dél-Dunántúli 
Környezetvédelmi és 
Vízügyi Igazgatóság 

Mennyiségi és minőségi vizsgálatok is szerepelnek a tervezési 
folyamatban. A felszíni vizek jó része viszont időszakos, ezért 
precíz alapadatok nem állnak rendelkezésre. 
Különös figyelmet kell fordítani a védett területeken folyó 
vízhasználatokra, ahol ha szükséges, akkor az engedélyezett 
vízhasználatok korlátozása sem zárható ki. 

Maczinkó László 
Somogy Megyei 
Mezőgazdasági 
Szakigazgatási Hivatal 
Erdészeti Igazgatóság 

Mi a helyzet az idősoros adatokkal? Azok nem állnak 
rendelkezésre? 

Márk László 
VKI koordinátor 
Dél-Dunántúli 
Környezetvédelmi és 
Vízügyi Igazgatóság 

Természetes vannak 50 éves adatsorok, viszont csak a nagyobb 
vízfolyások esetében. Kisebb vízfolyásokra nem készültek. 

Mezei Ervin 
Duna-Dráva Nemzeti 
Park Igazgatóság 

Megdöbbentő, hogy 2009-ben nincsen adat a vizek kémiai 
állapotát illetően. Van-e arra valamilyen terv, hogy ez az állapot 
megváltozzon? Ezek nélkül az adatok nélkül a vízgyűjtő-
gazdálkodási terv csak egy féllábú óriás. 

Tóth Miklósné 
Dél-Dunántúli 
Környezetvédelmi, 
Természetvédelmi és 
Vízügyi Felügyelőség 

A Felügyelőség a vízminőségi szabvány és a KvVM által 
meghatározott vizsgálati rendszer szerint helyezett el monitoring 
pontokat. Az újabb mérőállomások létesítésének és a 
korszerűsítésnek is anyagi vonzatai vannak. 

Márk László 
VKI koordinátor 
Dél-Dunántúli 
Környezetvédelmi és 
Vízügyi Igazgatóság 

A Mezei Ervin által elmondottakra reagálva kifejtette, hogy itt nem 
arról van szó, hogy semmiféle kémiai adat nem áll rendelkezésre 
a vizekkel kapcsolatban. Nem az alapvető adatok hiányoznak, 
hanem a Víz Keretirányelv által előírt új paraméterek, amelyekre 
nincsen értékelhető adat. 

Schubert József 
műszaki 
igazgatóhelyettes 
Dél-Dunántúli 
Környezetvédelmi és 
Vízügyi Igazgatóság 

Márk Lászlót kiegészítve hozzátette, hogy az adatok meglétét 
alapvetően befolyásolja, hogy hány ponton végeznek mérést. 
Vannak olyan apró vízfolyások, ahol soha nem mértek még. De 
az évente történő egy mérés sem minősülhet tervet megalapozó 
adatnak. A biológiai monitoring pedig a Víz Keretirányelv előtt 
nem nagyon létezett.  

Mezei Ervin 
Duna-Dráva Nemzeti 
Park Igazgatóság 

Folytatva a monitoring kérdést elmondta, hogy állampolgárként is 
fontosnak tartja, hogy legyenek információink a vizek állapotát 
illetően. 

Márk László 
VKI koordinátor 
Dél-Dunántúli 
Környezetvédelmi és 
Vízügyi Igazgatóság 

Mezei Ervin iménti felszólalásához hozzátette, hogy sajnos 
messze nem rendelkeznek azokkal az információkkal, amikkel 
szeretnének. 
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Schubert József 
műszaki 
igazgatóhelyettes 
Dél-Dunántúli 
Környezetvédelmi és 
Vízügyi Igazgatóság 

Az iméntiek kiegészítéseként elmondta, hogy mint mindenre, a 
monitoringra is meghatározott anyagi keretek állnak 
rendelkezésre és ezekből egyelőre ennyit tudtak megvalósítani. 

Purger Dragica 
biológus 
Dél-Dunántúli 
Környezetvédelmi és 
Vízügyi Igazgatóság 

Évente nagyon sok mérést kell elvégezni, a nagyobb 
vízfolyásokon többször is. Ezért az időszakos vízfolyások 
kimaradhatnak a körből, mert egyszerűen nincsen erre a 
hatalmas munkára több ember is több idő. 

Sindler Csaba 
Dél-Dunántúli 
Környezetvédelmi és 
Vízügyi Igazgatóság 

Még egyszer leszögezi, hogy nem minden adat hiányzik, hanem 
a Víz Keretirányelv szempontrendszerének megfelelő adatok 
nem teljesek. 

Márk László 
VKI koordinátor 
Dél-Dunántúli 
Környezetvédelmi és 
Vízügyi Igazgatóság 

Sajnos nagyon kevés pénz van mindenre. A monitoring lényege, 
hogy megalapozza a beavatkozásokat. Ebben az esetben a 
minimálisan még elvárható monitoringról kell beszéljünk. 

Toldi Miklós 
elnök 
Dráva Szövetség 

Az éghajlatváltozást a tervezés hogyan veszi figyelembe? 
Hihetetlen szárazodás van, a csapadék hullámokban érkezik, 
nem pedig egyenletesen elosztva. Ez megváltoztatja a vízjárást, 
kihatással van a vízmennyiségre és a kisebb vízfolyások 
kiszáradnak. 

Márk László 
VKI koordinátor 
Dél-Dunántúli 
Környezetvédelmi és 
Vízügyi Igazgatóság 

Toldi Miklós imént felvetésére válaszolva elmondta, hogy a 
víztakarékosság alapelv. Ahol lehet, helyben kell tartani a vizeket. 
Bizonyos mértékig azonban az ember elemi igényei az ökológia 
felett állnak. A vizek visszatartására akár tározókat is lehet 
építeni, természetesen csak a Víz Keretirányelvben leírtaknak 
megfelelően. 

Toldi Miklós 
elnök 
Dráva Szövetség 

Nem egyszerűen csak az öntözővizekre gondolt. Itt arról van szó, 
hogy eltűnik a víz a patakokból. 

Márk László 
VKI koordinátor 
Dél-Dunántúli 
Környezetvédelmi és 
Vízügyi Igazgatóság 

Ilyen értelemben a terv nem tudja figyelembe venni az 
éghajlatváltozást. A természetes folyamatokkal nem tud 
kalkulálni. Megoldást jelenthet a vizek tározása a szárazabb 
időszakokban. 

Toldi Miklós 
elnök 
Dráva Szövetség 

A szárazodás egy hosszú folyamat, ezért merült fel benne, hogy 
figyelembe veszik-e a tervezés során. 

Schubert József 
műszaki 
igazgatóhelyettes 
Dél-Dunántúli 
Környezetvédelmi és 
Vízügyi Igazgatóság 

Beszállva a kialakult vitába, az iménti hozzászólásra reagálva 
megjegyzi, hogy ezért kell a terveket 6 évente felülvizsgálni. 

Márk László 
VKI koordinátor 
Dél-Dunántúli 
Környezetvédelmi és 
Vízügyi Igazgatóság 

Vissza kell tartani a vizet és csak a káros többletet levezetni. Más 
lehetőség sajnos nincs. 

Schubert József Márk Lászlót kiegészítve elmondta, hogy a vízhasználatra csak 
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műszaki 
igazgatóhelyettes 
Dél-Dunántúli 
Környezetvédelmi és 
Vízügyi Igazgatóság 

ott szabad engedélyt adni, ahol szabad vízkészlet van, és a 
törvényi előírásokat be kell tartani és tartatni. Minden engedély 
felül kell vizsgálni időnként, azonban sajnos ezek gyakran 
elmaradnak. 

Bokor Károly 
elnök 
Horgász Egyesületek 
Baranya Megyei 
Szövetsége 

Számára megdöbbentő a vizek állapota. Felteszi a kérdést, hogy 
van-e prioritása a vízminőségnek? 

Márk László 
VKI koordinátor 
Dél-Dunántúli 
Környezetvédelmi és 
Vízügyi Igazgatóság 

Bokor Károly kérdésére válaszolva elmondta, hogy volt 
ütemezés, hogy mikorra történnek változások. 

Schubert József 
műszaki 
igazgatóhelyettes 
Dél-Dunántúli 
Környezetvédelmi és 
Vízügyi Igazgatóság 

Egy konkrét példát bemutatva elmondja, hogy a Rinya 
rendezése, ami jelenleg is folyamatban van, már a Víz 
Keretirányelv szerint zajlik, és a jó állapot irányába mutat. 
Talajvízszint emelési célzattal természetes mederszakaszokat 
alakítanak ki. Természetesen beavatkozás csak ott történik, ahol 
erre szükség van. A ROP -ban nyert pályázaton, 500-600 MFt-os 
költségvetésen zajlik a több mint 30 km-nyi vízfolyásszakasz 
rendezése. Sajnos ez sem biztos, hogy elkészül 2015-re, a 
következő ciklusban van ennek realitása. 

Toldi Miklós 
elnök 
Dráva Szövetség 

A vízzel kapcsolatos megszorításokat, a takarékosságot milyen 
jogszabályi keretek fogják szabályozni? 

Márk László 
VKI koordinátor 
Dél-Dunántúli 
Környezetvédelmi és 
Vízügyi Igazgatóság 

Jelenleg is vannak jogszabályok, ha ezeket minden esetben 
betartanák, akkor 50%-kal jobb lenne a helyzet. Ha fény derül 
valamilyen jogszabályi hiányosságra, akkor 2012-ig ezt a hiányt 
meg kell szüntetni. 

Schubert József 
műszaki 
igazgatóhelyettes 
Dél-Dunántúli 
Környezetvédelmi és 
Vízügyi Igazgatóság 

Már magában a tervezés folyamatában is benne van egy-egy 
jogszabály módosítása. 

Toldi Miklós 
elnök 
Dráva Szövetség 

Nem tudja elfogadni az örökös pénzhiányra való hivatkozást. A 
víz létfontosságú, semmiféle magasabb érdek nem állhat az élet 
feltétele felett. Elfogadhatatlan, hogy nincs elég pénz a 
monitoringra, és ezért hiányoznak az adatok a tervezéshez. 

Márk László 
VKI koordinátor 
Dél-Dunántúli 
Környezetvédelmi és 
Vízügyi Igazgatóság 

Az előzőre reagálva elmondja, hogy a társadalomnak jelenleg 
ekkora a gazdasági teljesítő képessége, és sajnos nem csak erre 
nincs pénz, hanem többek között az oktatásra sincs. 

Toldi Miklós 
elnök 
Dráva Szövetség 

Válaszként annyit tesz hozzá, hogy sajnos azt kell mondania, 
hogy bután lehet élni, viszont víz nélkül nem! A víz nem csak 
ivóvízként van jelen az ember életében. 

Schubert József 
műszaki 
igazgatóhelyettes 
Dél-Dunántúli 

A Víz Keretirányelvnek pont ez a lényege, hogy a vizek ökológiai 
állapotjavításában érdemi előrelépések történjenek. 
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Környezetvédelmi és 
Vízügyi Igazgatóság 
Maczinkó László 
Somogy Megyei 
Mezőgazdasági 
Szakigazgatási Hivatal 
Erdészeti Igazgatóság 

Szerinte szélesebb spektrumból kell megközelíteni a témát. 
Fontos kitérni arra, hogy a vezető politikai hatalmak foglalkoznak-
e a témával, vagy ez csak kirakatpolitika. 
Hogyan hangolható össze a társadalmi és az ökológiai igény? 
Vannak-e erről elképzelések? Milyen vége lesz ennek? 

Mezei Ervin 
Duna-Dráva Nemzeti 
Park Igazgatóság 

A korábban felmerülő szélesebb társadalmi bevonásra reagálva 
elmondta, hogy a tervezőknek komoly felelősségük van abban, 
hogy kialakuljon a megfelelő ökológiai irányvonal. Természetesen 
a polgárok is mondják el a véleményüket, de dönteni felelősen 
kell! 

Schubert József 
műszaki 
igazgatóhelyettes 
Dél-Dunántúli 
Környezetvédelmi és 
Vízügyi Igazgatóság 

Vannak az ún. vízgazdálkodási tanácsok, amelyek 
tulajdonképpen a jóváhagyó testületek, ahová számos szakmai 
szervezet delegált képviselőt. 
A tervezés metodikájáról most nem esett szó, de a rendszer 
kidolgozása egy igen hosszú munka volt, aminek eredményeként 
egy jól előkészített folyamatban vehetünk részt.  

Márk László 
VKI koordinátor 
Dél-Dunántúli 
Környezetvédelmi és 
Vízügyi Igazgatóság 

A szélesebb társadalmi bevonással kapcsolatban még 
hozzátette, hogy lehetetlen a közakarattal ellentétben 
programokat megvalósítani. Vannak ugyan kötelezések és 
jogszabályok, de ha egy térség elutasítja a tervet, akkor nincs mit 
tenni. Nehéz pontosan meghatározni, hogy mit nevezhetnénk 
társadalmi érdeknek, mert az mindig szubjektív. 

Schubert József 
műszaki 
igazgatóhelyettes 
Dél-Dunántúli 
Környezetvédelmi és 
Vízügyi Igazgatóság 

Egy mondat erejéig visszatérve a gazdasági és ökológiai érdekek  
szemben állására megjegyezte, hogy tulajdonképpen a 
gazdasági érdekek azok, amelyek mindig szemben állnak a többi 
érdekkel. 

Bokor Károly 
elnök 
Horgász Egyesületek 
Baranya Megyei 
Szövetsége 

Azt kell józanul látni, hogy mi a fontossági sorrend: az élethez 
stratégiai tényező a víz, az egészséges víz! Most nem az a 
feladat, hogy az apró, de fontos dolgokra fókuszáljunk. Vízre van 
szükségünk és ez a lényeg. 

Márk László 
VKI koordinátor 
Dél-Dunántúli 
Környezetvédelmi és 
Vízügyi Igazgatóság 

Egyet ért Bokor Károly iménti gondolataival, azonban annyit 
hozzá tesz, hogy minden a részletekben rejlik. Például a VKI 
szerint a völgyzárógátas tavak nem valók ebbe a térségbe. Ha 
ezt így elővezetnénk a helyi horgászoknak, valószínűleg nem 
fogadnák kitörő örömmel. 

Bokor Károly 
elnök 
Horgász Egyesületek 
Baranya Megyei 
Szövetsége 

A vízfolyásokat mi tettük tönkre magunknak, és ennek hatásai 
kézzel foghatóak. Alig maradtak érintetlen szakaszok. Talán az 
egyik legnagyobb probléma a mentalitással van. Még 
Romániában, a Duna-deltában is 3 hónapos halászati tilalom 
van, ezzel szemben nálunk még az ívási időszakban sincs.  
Mi rontottuk el. 

Toldi Miklós 
elnök 
Dráva Szövetség 

A természetvédelmi civil szervezetek jól szervezett társaságok, 
akiket már régóta foglalkoztat az a probléma, mi szerint a Föld 
egyre élhetetlenebbé válik. Az emberiség túlszaporodott, az 
erőforrások elfogytak. Mindenképpen közérdeknek kell lennie az 
ökológia helyreállítása, különben vége lesz mindennek. Éppen 
ezért a civil szervezetek egy, a szóban forgóhoz hasonló tervet 
készítenek, mert nem tudják elfogadni, hogy a közérdek az 
ökológia felett álljon.  
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Mi mindent tönkretettünk, és ezt azért nem érzik az emberek, 
mert elszakadtak a természettől, már nem ismerik azt. A 
városokban nem is érzik a saját bőrükön, hogy gond lenne. Csak 
bemennek a boltba, pénzért megveszik, amire szükségük van, és 
mire megérzik a problémákat, addigra azokat már nem lehet 
majd orvosolni. 

Henn Péter 
facilitátor 

Mivel nem volt több hozzászólás és a fórum légköre 
meglehetősen családias volt, megkérte a jelenlévőket, hogy 
mindenki mondja el, hogy az elhangzottak után mi az, ami most 
foglalkoztatja őket. Természetesen a passzolás jogával bárki 
élhetett. (Az alábbiakban ezek a gondolatok kerültek rögzítésre.) 

Ifkovics Ferenc 
Dunántúli Regionális 
Vízmű Zrt. 

Elsősorban hallgatóként vett részt a mai fórumon, 
szennyvíztisztítással foglalkozik, nagy érdeklődéssel hallgatta a 
természetes vizekkel kapcsolatos megjegyzéseket. A felvetődött 
pénzügyi kérdések zavaróak. A szennyvíziszap elhelyezését 
fontos kérdésnek tartja. 

Nyers László 
Böhönye 
alpolgármestere 

Elszomorítónak tartja az alacsony részvételi arányt és azt, hogy a 
különböző szervezeteket és különösképpen az 
önkormányzatokat ennyire nem érdekli ez a téma.  

Toldi Miklós 
elnök 
Dráva Szövetség 

Gyorsan reagálva Nyers László gondolatára megjegyzi, hogy az 
alegység minden érintett önkormányzata kapott meghívót, és 
több olyan érdekcsoport is volt, akiket többször felkerestek és 
meghívtak. 

Purger Dragica 
biológus 
Dél-Dunántúli 
Környezetvédelmi és 
Vízügyi Igazgatóság 

A tervezés során részt vett az alapelvek kialakításában és az 
ökológiai felmérésekben. Kíváncsian várta, hogy milyen 
társadalmi érdekek fognak megjelenni. Reméli, hogy a VKI -ben 
foglalt alapelvek érvényesülni fognak. 

Burián Alajos 
Dél-Dunántúli 
Környezetvédelmi és 
Vízügyi Igazgatóság 

Már maga a Víz Keretirányelv megfogalmazása, létrejötte is egy 
nagy lépés a jó ökológiai állapot eléréséhez. Ez egy sokszereplős 
folyamat, amely sok érdeket vesz figyelembe, amelyeket meg kell 
próbálni összevetni, és ha ez sikerül az igazán nagy előrelépést 
jelent. Mindenkinek be kell látnia, hogy az egyéneknek is vannak 
feladataik, hogy mindenki tehet valamit a vizeinkért, csak 
tudatosabban kell élni.  

Sághiné Juhász Ildikó 
Dél-Dunántúli 
Környezetvédelmi és 
Vízügyi Igazgatóság 

Már a kezdetektől részt vesz a folyamatban. A távlati 
ivóvízbázisokkal kapcsolatban elmondta, hogy KEOP -os 
forrásból 3 távlati ivóvízbázis programot tudnak majd 
megvalósítani, amelyek közül az egyik a csurgói. Ezek 
biztonságban tartásához a tervek 2 éven belül elkészülnek. 

Sindler Csaba 
Dél-Dunántúli 
Környezetvédelmi és 
Vízügyi Igazgatóság 

A Víz Keretirányelvvel és a vízgyűjtő-gazdálkodási tervekkel 
kapcsolatban számos ellentmondó vélemény fogalmazódik meg, 
de ez így természetes. De Burián Alajoshoz csatlakozva ő is 
nagy előrelépésként értékeli a VKI megszületését. Sok 
intézkedés meghozatalával jár, de szemléletváltást is hoz 
magával és ez mindenki érdeke. 

Schubert József 
műszaki 
igazgatóhelyettes 
Dél-Dunántúli 
Környezetvédelmi és 
Vízügyi Igazgatóság 

30 éve dolgozik ezen a területen, részt vett a vizek 
tönkretételében és most részt vesz a helyreállításban is. Régen 
azok voltak a racionális célok és fel sem merült az ökológia. Jó, 
hogy megszületett a VKI. Ez lehet a helyes irány. 
Magyarországon a politika és a média nem foglalkozik ezekkel a 
dolgokkal eléggé. Az emberek semmiről nem tudnak semmit a 
közvetlenül érintetteken kívül. 

Heid Petra Szomorú, hogy a társadalom nem él a demokrácia adta 
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Dél-Dunántúli 
Környezetvédelmi és 
Vízügyi Igazgatóság 

lehetőséggel. A társadalomnak fel kell nőnie a 
felelősségvállaláshoz. A média sajnos nem fogékony az ilyen 
jellegű problémákra. 

Maczinkó László 
Somogy Megyei 
Mezőgazdasági 
Szakigazgatási Hivatal 
Erdészeti Igazgatóság 

Burián Alajoshoz csatlakozik a véleményével. Nagyon 
hasznosnak tartja, hogy létrejött ez a fórum. Kíváncsi, hogy 
milyen műszaki megoldásokkal lehet majd megoldani a 
vízvisszatartást. 

Mezei Ervin 
Duna-Dráva Nemzeti 
Park Igazgatóság 

Teljes mértékben egyetért a Burián Alajos által elmondottakkal. 

Tóth Miklósné 
Dél-Dunántúli 
Környezetvédelmi, 
Természetvédelmi és 
Vízügyi Felügyelőség 

Az intézkedések megalapozását befolyásolja a monitoring. 
Nagyon fontos, hogy a felülvizsgálatnál már több adat álljon 
rendelkezésre. A talaj és a vízfolyások szennyezését szigorúan 
ellenőrizni és büntetni kell.  
Fontos, hogy mindenki figyeljen a saját környezetére. 

Puskás Zoltán 
SEFAG Zrt. Barcsi 
Erdészet 

A vízgazdálkodás és az erdőgazdálkodás szorosan 
összefüggenek egymással. A VKI szerepe és volumene 
dicséretes, de szomorú, hogy ezek a nagyszabású tervek és jó 
elgondolások így bukdácsolnak az anyagiak miatt. 
Az, hogy vajon a társadalmi vagy az ökológiai érdekek 
fontosabbak akár egy filozófiai tanulmányalapja is lehet. A VKI 
végrehajtásában az erdőgazdálkodás tud, akar és részt is fog 
venni. Meg fogja tenni azokat a technológiai dolgokat, amiket az 
erdőgazdálkodásnak kell. 

Császár György 
SEFAG Zrt. Iharosi 
Erdészet 

Először mindenképpen a fejekben kell rendet rakni és igen is 
tudomásul kell venni, hogy a víz nélkülözhetetlen. A leeső 
csapadék visszatartásának lehetőségét a halastavakban látja, 
hiszen a folyók kanyargósságát már nem lehet visszaállítani. 
Szívesen részt vesz a csurgói vízügyi tervezésben. 

Zsirmon Endre 
Dél-Dunántúli Regionális 
Fejlesztési Ügynökség 

Villamosmérnök és közgazdász végzettsége van. Úgy látja, hogy 
amíg a csapból folyik a víz, és amíg vannak strandok, addig 
sajnos nem a víz lesz a legfontosabb kérdés az emberek 
számára. A vízügyi szakemberektől nagyobb lobbitevékenységet 
vár, hogy minél szélesebb körű és nagyobb legyen a támogatás. 
A természetvédelmet is figyelembe véve meg kell határozni a 
feladatok prioritási sorrendjét. 
A társadalom felé pedig tudatformáló PR tevékenységre van 
szükség. 

Toldi Miklós 
elnök 
Dráva Szövetség 

Örül, hogy olyan emberek jöttek el, akiket érdekelnek a vízzel 
kapcsolatos problémák. Ugyanakkor szomorú is, amiért a helyiek 
nem jelentek meg, ahogyan az előző napon, Pécsen sem. 
Kifejezetten örül az erdészek jelenlétének és az általuk felajánlott 
segítségnek. Reméli, hogy a most megjelent emberek a jövőben 
is folytatják majd a párbeszédet. 

 
 
Elhangzott vélemények összefoglalása: 

• A fórum egyik központi témája a vizek ökológiai állapota volt. Ehhez kapcsolódva 
felmerült:  
 a kémiai adatok hiánya,  
 a társadalmi és ökológiai érdekek fontossága, 
 a gazdasági és az ökológiai érdekek szembenállása, 
  a vizes élőhelyek csökkenése. 
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• Kiemelkedő volt a víz nélkülözhetetlenségének és az érdektelenségnek a 
hangsúlyozása. 

• Szintén fontos téma volt a szárazodás, a vízszintek csökkenése. 
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